
okrainega učiteljskega društva v Kr
škem. 4. Slučainosti. 

= KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO zboruie v sredo, dne 12. maia 1926 
ob pol 10. uri v šolskem poslooiu v 
Kamniku. Dnevni red: 1 Poročilo odbo
ra. 2. O zemlieoisiu v osnovni šoli pre
dava g. Matko Kante Ta referat ie na 
zadnjem zborovanju vsled pomanjkanja 
časa izostal. 3. Slučainosti. Zborovanje 
se začne točno ob določeni uri ob vsa
kem številu navzočih članov 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
OKRAJ SLOVENJGRADEC zboruje gla
som seinega sklepa v soboto, dne S. maja 
1926 na Fali in v Rušah. Program se ie. 
poslal vsem včlanjenim šolskim uoravl
teljstvom. Pridite vsi. ker bo to zboro
vanje, združeno z mainiškim izletom. 
najbrž zadnie v tekočem šolskem letu. 
Poročila: 

+ Savinjsko učiteljsko društvo za vranski 
okraj je zborovalo dne 4. marca t. 1. na Gomil« 
skem. — Od 32 članov je bilo navzočih 28. 

P o z d r a v i n z a d n j i z a p i s n i k . Tov. 
predsednik pozdrava vse navzoče — posebno novo 
došli tov. Kremžar in Konig. — N a t o se prečita 
zapisnik zadnjega zborovanja in odobri . 

P o r o č i l o d r u š t v e n i h f u n k c i j o « 
n a r j e v . Tovariš predsednik prečita od zadnjega 
zborovanja došle dopise ter poroča o izpre« 
membi v našem društvu — t. j . prostovoljna od* 
slovitev tov. g. Kramerja po 40 letnem delovanju; 
upokoji tev dveh zvestih tovarišev g. Zotter ja in 
g. Lorberja. — Še ena žalostna izprememba, ki 
jo je povzročila nemila smrt, ki je posegla med 
nas in nam ugrabila blago tovarišico gospo Jano 
Brišnikovo. Njenemu spominu se zakliče t r ikra t 
»Slava!«. • 

N a t o je sledilo le tno poročilo tov. tajnice 
in tov. blagajničar je poročal o stanju blagajne. 
Račune sta pregledala tov. Jančigaj in Stanič; ker 
sta našla vse v redu, sta predlagala, da se da 
tov. Sotlarju absolutori j . 

R a z p r a v a » D e k l a r a c i j e « . O seji 
širšega sosveta v Ljubljani dne 10. jan. t. 1. po« 
roča tov. predsednik. N a današnjem občnem 
zboru razmotrivat i in glasovati o Deklaraciji — 
je nemogoče, ker je dnevni red preobširen. — 
Vendar se je sklenilo: » S a v i n j s k o u č i t e l j « 
s k o d r u š t v o p o z d r a v l j a i d e j e , i z r a * 
ž e n e v D e k l a r a c i j i . « Podrobna razprava o 
njej se odloži na prihodnje zborovanje. Določi 
se po dva za in proti referenta. 

R a z p r a v a p r a v i l U J U . — Pri raz* 
pravi »revizija pravil« se sklene, da os tane po 
več točk v svoji prejšnji veljavi. Nadal je : Od« 
borniki Udruženja naj bodo nastavniki učiteljišč, 
l judsko in meščansko šolsko učiteljstvo in upo« 
kojenci. — Slušatelji pedagoških šol so lahko 
člani t&mošnjega društva. — Glavne učiteljske 
skupščine in kongresi se naj vrše v 1. in 2. me« 
secu počitnic. — Glavno skupščino naj tvorijo 
delegati, kongres pa vsi prisotni člani. — Vsaka 
oblast naj prijavi svojega voljenega zastopnika 
pri vel. županu do 1. maja. 

V o l i t v e . Dasi se je tovariš predsednik 
branil sprejeti to odgovorno mesto, vendar j e bil 
enoglasno izvoljen zopet prejšnji odbor: pred« 
sednik: tov. Zdolšek, podpredsednik: tov. Sevnik, 
tajnica: tov. Križ, blagajnik: tov. Sotlar in še 
4 člani odbora. 

S l u č a j n o s t i . Predlaga se, da preskrbi 
in uredi zaloga vse šolske knjige, učila in druge 
potrebščine in izda o tem natančen seznam. 

Tovarišica Podbojeva" protest i ra proti refe« 
ratom, ki se nalagajo samo učiteljicam. 

Ker se druga društva niso držala svojih 
obljub glede učiteljskega konvikta v Mariboru, 
se predlaga in sklene, da tudi naše društvo od« 
stopi od svojega prvotnega namena. 

D o l o č i s e p r i h o d n j e z b o r o v a n j e 
v maju na Vranskem. 

+ Učiteljsko društvo za mariborski šolski 
okraj je zborovalo dne 13. marca t. 1. ob 10. uri 
v marib. Narodnem domu. 

U d e l e ž b a : Navzočih 68 članov, t. j . 60%. 
T o v . p r e d s e d n i k Š i j a n e c otvori zho« 

rovanje, pozdravi navzoče, posebno še tov. obl. 
šol. nadzornika Senkoviča in tov. srezka šolska 
nadzornika Koropca in Tomažiča ter konsta t i ra 
slabo udeležbo, ki bi morala biti z ozirom na 
aktuelno predavanje tov. M. Vauda pač večja. 

Z a p i s n i k i n d o p i s i se vzamejo na 
znanje. 

Tov. Mirko Vauda je govoril obširno in 
zelo zanimivo o temi »Apel: proučujmo vpra« 
sanje podeželskega šolstva in učiteljstva«. — Po« 
drobno je navajal razlike med podeželskim in 
mestnim šolstvom, potrebe prvega in potrebe 
drugega. Povdarjal je, da so težnje podeželskega 
učitelja drugačne kakor mestnega, ki živi in po« 
učuje v vse bolj ugodnih razmerah. Koncem pre» 
davanja, ki ga bo na željo vseh navzočih pri« 
občil v »Učit. Tovarišu«, je stavil tov. Vauda 
sledeča dva predloga, ki so jih zborovalci z odo« 
bravanjem sprejeli. 

I. Poverjeništvo U J U v Ljubljani naj orga« 
rrizira akcijo proučavanja podeželskega šolstva. 
V »Učit. Tovarišu« naj bo za tozadevne razprave 
poseben prostor . . V učiteljskih društvih se naj 
ustanove v to svrho posebni krožki. Na skup« 
ščinah naj pride na dnevni red tudi referat, ki 
se bo tikal proučavanja podeželskega šolstva, za 
kar je t reba zainteresirati centralo U J U in pa 
tudi šolske oblasti. 

II. Marib. učit. društvo za okolico naj usta« 
novi podeželski pedag.didaktični krožek, ki naj 
stopi v stik radi skupnega delovanja s pedag.
didakt. krožkom v mestu Mariboru. Pri vsakem 
našem zborovanju naj bo na dnevnem redu tudi 
tema o proučavanju podeželskega šolstva. 

Iz nase stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih druStev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
= MOKRONOŠKI UČITELJSKI 

KROŽEK zboruie v sredo 12. maja t. 1. 
v mokronoški šoli. Pričetek ob 10. url 
dopoldne. Dnevni red: L Otvoritev. 
2. Drago Fakin: Učiteljevo poslanstvo 
med kmetskim prebivalstvom. 3 Matija 
Brezovar: Poročilo o občnem zboru 



V debato, katera se je razvila za tem, so po« 
segli tov. Knaflič ter posebno še tov. obl. šol. 
nadzornik Senkovič, ki je povdarjal, da je pri 
tem vprašanju predvsem najtežja tehnična stran. 
Enorazrednice so ovira dobremu napredku. Tam 
se ne more doseči istega smotra kakor na bolj 
razvitih šolah. Naša minimalna zahteva naj bo, 
da se vse enorazrednice razširijo saj v dvoraz« 
rednice, to pa ne oziraje se na vsa nasprotstva. 
Vobče pa so potrebe dežele različne od potreb 
mesta. Za podeželske šole bo treba ustvariti po« 
sebne učne načrte, ki pa tudi morajo odgovarjati 
modernim načelom. 

T o v . s r e z. šo l . n a. d z o r n i k K o r o p e c 
je dal potrebna pojasnila in navodila, kako se 
morajo izpolniti »službeni listi«, za kar se mu je 
tov. predsednik lepo zahvalil. 

R a z p r a v l j a n j e o r e o r g a n i z a c i j i 
i n i z p r e m e m b i p r a v i l U J U se je rada po« 
manjkanja časa odložilo na prihodnje zborovanje. 

Sklenilo se je tudi, da bo v mesecu aprilu 
zborovanje. 

Ob 13. uri zaključi tov. predsednik dobro 
uspeli zbor. 

+ Belokranjsko učiteljsko društvo je zbo« 
rovalo dne 6. marca v Črnomlju. Udeležba je 
bila vkljub hladnemu vremenu obila, saj je bilo 
tudi zanimanje za to važno zborovanje zelo po« 
trebno. 

P r e d s e d n i k o t v o r i s k u p š č i n o , 
nakar čita tajnica zapisnik zadnjega zbora, ka« 
terega navzoči odobre. Po prečitanih dopisih, ki 
so došli med zadnjim in sedanjim zborovanjem, 
preide skupščina takoj na glavno točko dnevnega 
reda: 

D e b a t a o d e k l a r a c i j i . Predno pa se 
je debata pričela predlaga skupščina resolucijo, v 
kateri protestira proti omejitvi osebne svobode 
šolskim sreskim referentom kot članom okrajnih 
učiteljskih društev. Veliki župan je namreč izdal 
ukaz, s katerim zabranjuje sres. šol. referentom 
umešavanje v notranje zadeve UJU. Ker so 
smatrali tovariši in tovarišice, da je to omejitev 
osebne svobode, so protestirali proti naredbi ve« 
likega župana, saj vendar vsak sreski šolski re« 
ferent, ko se udeleži zborovanja, je le član do« 
tičnega društva in ne fingira niti najmanje svo« 
jega položaja v službi. Po tej resoluciji otvori 
tov. predsednik debato o dogodku, ki se je iz« 
vršil na Planini, kjer so otroci (Kočevarji) pre« 
tepli svojo učiteljico. Tovariš Živojinovič kon« 
statira in povdarja, da to ni bil gol slučaj — 
nego, da je bil to akt nacijonalne mržnje do 
slovenske učiteljice in zahteva od tovarišev in 
tovarišic, da solidarno nastopijo proti tem ana« 
cijonalnim — oziroma nemškim zagrizencem. To« 
variš Lukežič pojasni, da je preiskava v polnem 
teku in da bo stvar, ko bo preiskava dokončana, 
obravnavalo sodišče. Društvo sklene soglasno 
resolucijo, ki se glasi: 

B e l o k r a n j s k o u č i t e l j s k o d r u « 
š t v o z a h t e v a , da sreski poglavar občutno 
kaznuje krivce v zadevi pretepa naše stanovske 
tovarišice na Planini, v kolikor to spada v nje« 
govo območje. Ob enem naj sreski poglavar izda 
tozadevni razglas Kočevarjem kot opozorilo, da 
živijo v jugoslovanski državi, da to upoštevajo 
ter da učitelje in državni jezik rešpektirajo, sicer 
bodo v ponovnem slučaju najstrožje kaznovani. 

B e l o k r a n j s k o u č i t e l j s k o d r u « 
š t v o p r o t e s t i r a proti predčasni upokojitvi 
tov. nadzornika Matka iz Novega mesta, po« 
sebno, ko je bil upokojen brez pravne podlage 
in predno je dovršil svojo službeno dobo. Oblasti 
naj upoštevajo, da je v prvi vrsti upoštevati uči« 
telja kot uradnika in ne kot človeka, ki je morda 
komu neljub vsled svojega prepričanja. 

P o t e h s k l e p i h o t v o r i t o v a r i š 
p r e d s e d n i k d e b a t o o d e k l a r a c i j i . 
Priglasilo se je več tovarišev k besedi, med njimi 
tov. Štrbenk, tov. 2ivojinovič, tov. Razpotnik, 
tov. Ljubic. Vsled pomanjkanja časa pa debata 
o deklaraciji ni bila končana. Vendar je stavil 
tov. Štrbenk predlog, naj se deklaracija V bistvu 
sprejme, nakar bo pri prihodnjem zborovanju 
debata o posameznih točkah, katere bi eventu« 
elno bile ali odveč, ali pa je treba njihov tekst 
nekoliko predrugačiti. Tov. predsednik da pred« 
log na glasovanje in deklaracija je bila v prin« 
cipu soglasno sprejeta. — Nato je zbor določil 
prihodnje zborovanje na dan 17. aprila v Črnom« 
Iju, kjer bo glavna točka dnevnega reda podrobna 
debata o deklaraciji. — D. S. 

+ Občni zbor litijskega učiteljskega društva 
se je vršil dne 6. februarja 1926 v risalnici drž. 
moškega učiteljišča v Ljubljani. 

U v o d o m a p o z d r a v i p r e d s e d n i k 
sreskega šol. referenta tov. Iv. Bezeljak in za« 
stopnika pov. UJU tov. Lapajneta iz Cerkelj. Ob 
tej priliki se spomni tudi blagopokojne tov. gdč. 
Hermine Breindlove. 

N a t o p o d a p r e d s e d n i k i z č r p n o 
p o r o č i l o iz s e j e š i r j e g a s o s v e t a . 
Dodatno k temu poročilu da več stvarnih po« 
jasnil tov. Lapajne. O deklaraciji, predloženi od 
mežiškega učiteljskega društva, se je sklenilo 
stvarno razpravljati na prihodnjem zborovanju, 
ko dobi društvo od poverjeništva tozadevni na« 
leg. Odbor se je pooblastil, da pridobi enega za« 
govornika in enega protigovornika. 

T a j n i š k o p o r o č i l o . Vsled odsotnosti 
tajnika poda predsednik njegovo poročilo. Iz 
tega je bilo razvidno, da šteje društvo 84 članov 
ter da je imelo 4 zborovanja z aktualnimi pre« 
davanji, več sej, odnosno sestankov ožjega od« 
bora. 

B l a g a j n i š k o p o r o č i l o . Blagajnik po« 
hvalno omenja delovanje poverjenikovupravite« 
Ijev in tovarišev odnosno tovarišic z rednim po« 
hiranjem in nakazovanjem članarine. Revizorja 
pregledata račune, najdeta vse v popolnem redu, 
nakar se blagajniku izreče primerna zahvala z 
absolutorijem. Članarina za leto 1926. se določi 
mesečno 20 Din; v tem znesku je vštetih 8 Din 
kot prispevek za Učiteljski konvikt. Konviktu se 
bo koncem leta nakazal skupni znesek. Člani naj 
nakazujejo članarino potom svojih poverjenikov 
na društvo, da je mogoča točna evidenca. 

O d b o r je bil izvoljen dosedanji; ta je: 
Levstik J. predsednik, Rigler Franjo podpredsed« 
nik, Pelko M. tajnik, Kolenc Lojze blagajnik; 
ostalim odbornikom pa: tov. Kalin M., Lusner G., 
PoljanecFurlan Z., Tancig Vera in Vrščaj Zinka. 
Računska preglednika sta tov.: Andoljšek B. in 
Okorn V. — Volitev delegatov se je odložila na 
prihodnje zborovanje. 

D n e 20. m a r c a 1926 je imenovano dru« 
štvo imelo z b o r o v a n j e na istem zavodu. Po 
običajnem uvodu je sledila volitev delegatov, ki 
je sledeča: a) za p o k r . s k u p š č i n o : Verbič 
Joško in Kolenc Lojze; nam. Okorn Vinko in 
Golob Franjo; b) za g l a v n o s k u p š č i n o : 
Pelko M., nam. Rigler Fr. 

Glede deklaracije se je za protigovornika 
javil tov. Golob Fr., ki ga je odbor na svoji seji 

akceptiral. Za progovornika se pa na poziv od« 
bora v vabilu za zborovanje ni prijavil nobeden 
član. Po prečitanem referatu tov. Goloba se je 
razvila debata, v kateri je tov. Samec razpletel 
namišljeni referat kot progovornik. K.er se k de« 
bati nadalje ni nihče več javil, je predsednik 
odredil glasovanje o stavljeni resoluciji tov. Go« 
loba, ki se glasi: » D e k l a r a c i j a se s m a t r a 
o d v e č , k e r j e p o č l e n u 2. p r a v i l U J U 
l a h k o vsak u č i t e l j  i c a č l a n o r g a n i « 
/ a e i j e U J U n e g l e d e na s t r a n k a r s k o 
p r i p a d n o s t . V o d s t v o pa n a j . s e v bo« 
u o č e s t r o g o r a v n a p o t e m č l e n u . « Za 
to resolucijo je glasovalo 30 članov. Predsednik 
je po prvem štetju konštatiral, da je od 58 na« 
vzoeih članov glasovalo »za« 30. Ker se je pa 
ugotovilo, da je došlo tik pred volitvijo še par 
članov (3), je predsednik odredil protiglasovanje, 
pri katerem je 9 članov zapustilo zborovalnico. 
Proti resoluciji pa ni glasoval nihče. 

G l e d e i z p r e m e m b e p r a v i l p o v . 
U Ji U so bili sprejeti vsi predlogi, ki jih je stavil 
odbor. Končno je stavil tov. Okorn predlog, da 
naj delegati pri volitvi na skupščini uveljavljajo 
predlog, da pride v naše zastope čim več tova« 
rišev podeželanov. 

P e l k o M a t i j a , L e v s t i k J a n k o , 
t. č. tajnik. t. č. predsednik. 

+ Učiteljsko društvo za srez Murska So* 
bota je zborovalo dne 12. februarja in dne 6. 
marca t. 1. Udeležba 6. marca: 62 članovic, 12. 
febr.: 74 članovic. — Predsednik tov. Požegar 
je otvoril zborovanje ter prisrčno pozdravil gosta 
tov. Ant. Hrena, kakor tudi novo vstopivše 
članeice. 

Z a p i s n i k zadnjega zborovanja je bil 
sprejet. 

P o r o č i l o o s e j i š i r j e g a s o s v e t a v 
Ljubljani dne 10. januarja je podal tov. Ciril 
Hočevar. Po njegovem zanimivem in izčrpnem 
referatu je zbrano članstvo soglasno sprejelo 
deklaracijo, ki jo je društveni odbor na svoji 
seji dne 25. februarja ponovno temeljito predelal 
ter sprejel z malenkostnimi spremembami v 
tekstu, nakar jo je članstvo na zborovanju dne 
6. marca kon čnovel javno sprejelo. 

U č i t e l j s k i d o m v M a r i b o r u . O na« 
logah in cilju društva U. D. je obširno referiral 
tov. Hren. Povdarjal je, kako neobhodno po« 
trebno je, da izvrši društvo čim preje veliko na« 
logo, ki si jo je nadelo, podal nam je tudi zani« 
mivo sliko o delu, ki g» je društvo že izvršilo. 
Po njegovih izvajanjih je članstvo sklenilo pri« 
stop k društvu z letnim prispevkom po 100 Din. 
Na zborovanju dne 6. marca se je o tem raz« 
pravljalo ponovno, obveljal pa je prvotni sklep. 

L e t n o t a j n i š k o p o r o č i l o kaže sicer 
uspešno delovanje društva, vendar pa bi bili za 
nami lahko večji uspehi, ako bi se zavedal v s a k 
članica svoje društvene in stanovske dolžnosti. 
Za sedaj rečem le: »Izrabite društvena zboro« 
vanja v to, za kar so namenjena! Šele v drugi vrsti 
je komodnost, promenada, izleti, . . . čebljanje!« 
Drugič, če bo treba, bom govoril direktno! 

B l a g a j n i š k o p o r o č i l o . Ker ni imel 
tov. blagajnik še urejene blagajne, jo pregledo« 
valca računov nista mogla pregledati, vsled česar 
se je preneslo poročilo do 6. marca. Tega dne 
je prevzel blagajno novi blagajnik, ki bo imel 
obilo posla s ščegetanjem zaostankarjev. Dne 
6. marca je bilo 69 dolžnikov na članarini za 
1. 1925., med temi 31 takih, ki niso plačali še 
niti ficka. Škandal! Napisal bi kaj več, a ne vem, 
če bodo čitali oni, ki jih zadene. 

V o l i t v e so se izvedle z vzklikom. Iz« 
voljen je bil sledeči odbor: preds. Požegar, nam. 
Hočevar; tajnik Dujc, nam. Dolenčeva Lj.; blag. 
Štubel, nam. Prelogova; odborniki: Džuban, Če« 
pregi, Titan, Verteš, Kočar, Rusjan; pregl. ra« 
čunov: Antauer in Deškovič. 

Na zborovanju dne 6. marca se je spo« 
minjal tov. preds. v toplih besedah umrlega to« 
variša Kallata Adolfa. Možadobričino in vrlega 
tovariša ohranimo v prijetnem spominu! 

P o r o č i l o o odborovi seji z dne 25. febr., 
o volitvah učit. zastopnika, kakor tudi o nasilju 
nad tov. urednikom »U. T.« je podal tajnik Dujc. 
Slednje poročilo je vzelo članstvo z ogorčenjem 
na znanje ter odobrilo odposlani protest. 

P o r o č i l o kult. prosv. odseka je podal 
preds. tov. Hočevar, ki je podal ob enem tudi 
smernice za bodoče delo. 

P e d . k r o ž k i . Poročilo je podala le tova« 
rišica Tominčeva za murskosoboški krožek. 
Ostala dva nista zborovala. 

P r e d a v a n j e . Prof. dr. Makso Robič je 
imel nad vse zanimivo in podučno predavanje 
o »Veri starih Slovanov«. — Predavanje, za ka« 
tero je črpal g. predavatelj snov iz najrazličnejših, 
nam po večini nedostopnih virov — najstarejša 
poročila o mitologiji vseh slovanskih plemen, 
»beg« malikov pred krščanstvom, itd., je bilo tem 
zanimiveje, ker je bilo urejeno skrbno krono« 
loško. Na žalost pa moram ugotoviti, da ni to, 
vse pažnje vredno predavanje našlo pri nekaterih 
dovolj razumevanja. Gospoda predavatelja pa 
prosimo, da objavi svoje predavanje v »Popot« 
niku«. 

Č l a n a r i n a . Za 1. 1926. znaša članarina 
sledeče: Vsak član prispeva za »Učiteljski dom« 
v Mariboru 100 Din; z učitelji poročene učiteljice 
plačajo letno 80 Din, vpokojenci 100 Din, ostali 
pa 130 Din. 

Poravnajte čimpreje članarino za prvo tro« 
mesečje, ki je že skoro za nami! Vedni opomini 
so predragi, a časti ne delajo nikomur! 

M. D u j c , tajnik. 
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